
O P I N I O N

DANSK OG TRENDY
Den unge Kasper Torsting, der selv går på filmhøjskole, 
er ikke ubetinget begejstret for ‘den nye bølge' i dansk film.

Dansk film har det for tiden rig
tig godt. Tænk bare på film 

som Nattevagten (94), Breaking the 
Waves, Den Attende (96) eller Pus
her (96). Og al min hatteløften og 
varme hilsner til folk bag sådanne 
film.

Ja  — d e t  g å r  f a k t i s k  r ig t ig  g o d t  f o r
dansk film i øjeblikket. På top 20-li-
sten er d e r  h e l e  f i r e  d a n s k e  f i lm , 
h v i lk e t  i fø lg e  D e t  D a n s k e  F i lm in s t i 
tuts nyhedsbrev PERF er rigtig godt. 
Øhh...

Personligt kan jeg godt lide de 
nuværrende publikumssuccesser in

denfor dansk film. Fed underhold
ning, ingen tvivl om det. Heldigvis 
er jeg også plantet godt og grundigt 
lige midt i den eftertragtede mål
gruppe. Jeg er ung, normalt begavet 
og normalt påvirkelig overfor nuti
dige væremåder, holdninger, trends 
o sv . O g  så  e r  j e g  iø v r ig t  ik k e  u d 
præget fattig. Stakkels alle de an
dre. ..

Følelsen
Det er ikke ligefrem den gode histo
rie der mangler. Ej heller antallet af 
instuktører, der vitterligt har lyst til

at fortælle historien. Og skuespil
lere er som bekendt heller ikke den 
store mangelvare. Men hvor ligger 
problemet så? Hvorfor har der ikke 
været flere rigtig gode danske film?

Forleden så jeg Carl Th. Dreyers 
Ordet (55). Da jeg sad i biografen, 
h a v d e  j e g  d e n  f ø le l s e  a lle  s n a k k e r
om, men som sjældent rigtigt gør sig
g æ ld e n d e .  F ø le ls e n  a f  t o t a l  o v e r v æ l 
d e th e d .  F ø le ls e n  af at have glemt alt 
om tid og sted. Den følelse man kan 
huske fra sine barndomsår, hvor 
man nyvasket og halvtræt fik fortalt 
en rigtig god godnathistorie. Ind-
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rømmet -  den slog benene væk un
der mig.

Og hvad er det så ved denne 
sort/hvide gamle film, der gav mig 
denne vidunderlige følelse. Efter et 
par timers grublen slog det mig 
pludselig:

I sommer arbejdede jeg som til
rettelægger på Vesterbro Lokal TV, 
og her lavede jeg på et tidspunkt et 
indslag der omhandlede dansk film. 
Jeg interviewede blandt andre Mo
gens Kløvedal (programredaktør, 
TV2) og han sagde følgende: ”Det 
er helt banalt, hvordan fortæller du 
en god historie. Det er der nogle 
måder at gøre på, hvilket der ikke er 
nogen grund til at lave om på. Det 
er ikke det, der er det afgørende ved 
en film. Det afgørende er, hvor me
get fortæller du inden for de l ’/ 2 -2  
timer du har til rådighed. Og dansk 
film fortæller simpelthen for lidt.”

Det geniale ved Dreyers film er 
enkeltheden. Historien står i det ab
solutte centrum. Der er ingen svin- 
keærinder, der er hverken omveje 
eller genveje. Historien bliver for
talt.

Ydermere gør det sig gældende, 
at historien fortjener at blive fortalt, 
at den har et formål med at blive 
fortalt. Der er ganske enkelt et di
rekte tids- og kompromisløst for
hold mellem giver og modtager.

Det kan naturligvis lyde noget fir
kantet, det med at sætte lighedstegn 
mellem en god historie og en films 
succes. Men da langt størstedelen af 
dansk film ikke just giver mig den 
ovennævnte følelse, er der måske 
noget om snakken.

Successen
Dansk film har på det sidste haft et 
par nævneværdige publikumssucce
ser. Disse vil jeg tillade mig at dele 
op i to kategorier: Dem der vitter
ligt er gode, og så dem, for hvem det 
næsten er lykkedes at efterligne et- 
eller-andet-for-tiden-populært.

Et eksempel på en god film er 
Lars von Triers Breaking the Waves 
(96). Den fortæller på en forholds
vis enkel måde om hvad tilværelsen 
kan byde på af fatale, smukke, tragi
ske og absolut vidunderlige følelser 
og hændelser. Den tager et godt og 
stramt greb om livets aller dybeste 
og mest elementære rod. Den er 
gennemarbejdet. Der er tænkt over 
d e n .  D e n  o m h a n d l e r  n o g e t  a l l e
mennesker kan, eller snarere burde 
forholde sig til. Den er vigtig. Den 
h o l d e r . ..

Noget andet der holder, er Niels

Malmros. Ikke så meget på grund af 
hans udmærkede evner som histo
riefortæller, men snarere hans evner 
til håndplukke "tilfældige” skuespil
lere og instruere dem knivskarpt. 
Det gør han på en dejlig opfindsom 
og kreativ facon og er derved istand 
til at fremstille et filmisk produkt, 
hvor det nærværende og vedkom
mende i rollerne fremstår utroligt -  
ja danski Et andet vigtigt træk i 
Malmros film er, at man ikke be
høver at have en bestemt alder eller 
opdragelse for at filmene syntes 
vedkommende.

Min fornemmelse er, at rigtigt 
mange kan nikke genkendende til 
mangt og meget. Nogle mere end 
andre -  naturligvis. Og lige præcis 
dét er for mig en fin indikator for, 
hvad en god film er: at man kan 
identificere sig med filmens konflik
ter, dens karakterer og dens egentlige 
indhold. Derved er man istand til at 
stilling til de eventuelle budskaber 
der måtte være, man kan reflektere 
over de spørgsmål og svar der gives 
og ikke mindst underholdes.

Alt dette er naturligvis noget de 
fleste film indeholder, på et eller 
andet svingende ambitionsniveau, 
men som meget få virkelig kommer 
igennem med. Her tænker jeg på 
den tykhed og forbeholdenhed 
mange filmelskere efterhånden er 
udstyret med, ihvertfald når det 
gælder danske film.

Trenden
Instruktører der mere eller mindre 
satser på en bestemt generation eller 
trend, har på forhånd mange sikre 
stik på hånden. At lave en film der 
omhandler noget absolut tidsva
rende, handler jo ”bare” om at åbne 
øjne og ører. Og er man så udstyret 
med en god notatteknik -  og iøvrigt 
kan finde ud af at fremlægge det 
hele på en spiselig måde -  er man 
allerede i mål. Hvorfor? -  fordi der 
ikke er noget bedre end at se på sig 
selv og sine nærmeste omgivelser.

Et godt eksempel er filmen Pus
her (96). Her er det helt tydeligt, at 
instruktøren, Nikolaj Winding Refn, 
har spidset både ører og blyant i jag
ten på tidens trend.

Filmen emmer af råhed og rende
sten. Den skildrer på en uhyggelig 
tiltrækkende vis en lortet anti-helts 
lortede liv. Man følger hans kynisk 
kolde forsøg på at overleve sine om
givelser og ikke mindst sig selv, ude 
på et overdrev der virkelig skrænter.

O g  d e t  u h y g g e l i g e  a s p e k t  e r  
netop erkendelsen af en form for in

dre fascination og forståelse for 
denne karakter. Analfasen -  længe 
leve...

Det er ret tydeligt at de mest po
pulære danske film -  med al for få 
undtagelser iøvrigt -  er blevet 
stærkt inspireret af udlandet (USA/ 
Storbritannien). Det er der på sin 
vis heller ikke noget som helst i ve
jen med. Men problemet opstår, når 
inspirationen, efterligningen bliver 
sat i højsædet på bekostning af selve 
historien.

Når man baserer sit udtryk på en 
trend, holder det lige så lang tid som 
trenden. Og de har det med at for
svinde lige så hurtigt som de kom
mer.

Trends er lækre og umiddelbare. 
De er lette at bruge. De er nemme 
at forholde sig til. Det er da skønt at 
ride med på en bølgetop hist og her, 
men hvor ville jeg ønske, at flere 
turde ignorere det, lidt oftere. Det 
skal selvfølgelig ikke forstås på den 
måde, at jeg direkte opfordrer til at 
være mere rebelsk -  bare for rebel
hedens skyld. Nej, hvor herre beva
res. Men en gang "Breaking the Wa
ves” er utrolig sundt. Det er med til 
at sætte lidt nuance, lidt forskellig- 
artethed i vores lille kongerige. Det 
er med til at forstærke nogle bølger 
og dæmpe andre. Og så har vi lige 
pludselig et mere komplekst og 
spændende udbud af film.

Paradiset
Selverkendelse overfor sig selv og 
sine egne evner, blandet med et lille 
gran nysgerrighed, tror jeg, er den 
bedste måde at lave film på.

Men det bedste kan lynhurtigt 
forvandles til det værste, hvis man 
går over stregen. Så bliver det over- 
mådighed og/eller halve løsninger, 
der fuldstændig får overtaget.

Det er svært at personificere slan
gen i det danske filmparadis. Men 
jeg er sikker på at dansk spillefilm 
ville have det meget bedre med 
nogle flere penge eller ihvertfald 
nogle bedre kistevogterer.

Æblet er fristelsen til hårdnakket 
at fokusere på, hvad pøblen vil have 
lige nu og hér. Og æblet ér der nø- 
dendigvis nogle der må bide af, og 
det smager garanteret rigtig godt, 
men historien gentager sig som be
kendt, og blufærdigheden ryger sig 
en tur.

S u m m a  s u m m a r u m ;  d e m  d e r  v i r 
kelig kan eller virkelig prøver deres 
bedste, er i mine øjne ”De Største 
H e l t e ”.

Prøv det, p røv d e t...
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